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پیرو انتشار گزارش »اینترنت 
لاک پشــتی« در روزنامــه 
همشهری به تاریخ اول دی ماه، 
وزارت ارتباطات جوابیه ای ارســال کرده که 
عینا و بدون هیچ توضیحی منتشر می شود و 
قضاوت را به مخاطبان محترم واگذار می کند. 

متن جوابیه به این شرح است:

در مقدمه این گزارش نویسنده با عنوان 
این مطلــب کــه »درحالی که وزیر 

ارتباطات با وجود گلایه های مردم، 
اختلالات اینترنت را رد می کند، 

عضو کمیســیون امنیت ملی 
مجلــس بــا رد مشــکلات 
امنیتــی، علت کنــدی را 

کــم کاری وزارت ارتباطات 
می داند« تلاش کرده اســت که اینگونه در 

ذهن مخاطب القا کند کــه اولا وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات در مقابل گلایه های مردم و 
مشکلات ناشی از اینترنت بی تفاوت بوده و دوما 
تشخیص شــرایط امنیتی و غیرامنیتی جامعه 
را به این وزارتخانه نســبت دهد. گزارش مذکور 
در تاریخ اول دی ماه منتشــر شده است، این در 
حالی است که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
یک روز قبل و در تاریخ 30آذرماه در مصاحبه با 
خبرنگاران در حیاط دولت اعلام کرد: اختلالاتی 
در دسترسی به اینترنت وجود داشته که اکنون 
برطرف شده اســت)البته پر واضح است منظور 
وزیر محترم درخصوص رفــع اختلالات، غیر از 
محدودیت اینســتاگرام و واتســاپ و یا کاهش 
سرعت دسترسی به علت استفاده از فیلترشکن 
بوده است(، لذا روشن اســت که این وزارتخانه 
هیــچ گاه اختلالاتی را کــه گاهی بنــا به علل 
گوناگون ایجاد شــده اســت، نه تنها نفی نکرده 
بلکه ضمن اطلاع رســانی، در مسیر رفع آن قدم 
برداشته و نتیجه اقدامات را نیز توسط بالاترین 
مقام وزارتخانه به اطلاع عموم مردم رسانده است. 
درخصوص شبهه دوم نیز همانطور که می دانید 
مرجع تشــخیص شــرایط امنیتی/غیر امنیتی 
کشور، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نبوده 
و نیســت و اصولا در این حوزه هیــچ ماموریتی 
ندارد و بر همین اساس در موضع گیری های خود 
نیز این ملاحظه را همواره رعایت کرده اســت. 

در ادامــه رتبه بندی ماه 
اخیر سایت اسپیدتست و تنزل 

2پله ای ایران در جایگاه اینترنت موبایل در 
رتبه بندی جهانی مورد اشاره قرار گرفته و این آمار 
به عنوان اثبات کاهش سرعت اینترنت در کشور 
قلمداد شده است. این در حالی است که به استناد 
همین سایت ســرعت اینترنت موبایل نسبت به 
یک سال گذشــته 3۴پله بهبود پیدا کرده است. 
البته وضعیت رتبه بندی کشــورها در این پایگاه 
بین المللی تنها تابعی از وضعیت شبکه اینترنت 
آن کشــور نبوده و میزان تغییرات سایر کشورها 
نیز بر این رتبه بندی مؤثر است. به عنوان نمونه، 
در خردادماه سال جاری کشورمان با میانه سرعت 
26.1مگابیت بــر ثانیه در جایــگاه هفتاد ویکم 
قرار داشته و در ماه بعدی )تیرماه( میانه سرعت 
اینترنت همراه کشور به 27.17مگابیت بر ثانیه 
افزایش یافته، اما در مقابل رتبه کشــور یک پله 
کاهش یافته و به رتبه72 رسیده است؛ یعنی حتی 
با وجود افزایش سرعت، رتبه ایران کاهشی بوده 
است. با مراجعه به پایگاه مذکور می توان مشاهده 
کرد که رتبه ایــران در ابتدای اســتقرار دولت 
سیزدهم در اینترنت همراه 79 و در اینترنت ثابت 
1۴7 بوده اســت و اکنون کشورمان به ترتیب در 
رتبه های ۴8 و 1۴5 این لیست قرار دارد که این 
موضوع نشان دهنده بهبود وضعیت شبکه کشور 

اســت. البته باید به این نکته نیز توجه داشت که 
رشد میانه سرعت از 29مگابیت بر ثانیه به حدود 
۴1مگابیت بر ثانیه طی ۴مــاه اخیر که منجر به 
صعود 21پله ای رتبه کشور در رتبه بندی مذکور 
شده است، تنها به دلیل اقدامات زیرساختی انجام 
شده توســط این وزارتخانه نبوده، بلکه افزایش 
قابل توجه میزان مصرف ترافیــک داخلی که از 
سرعت بالایی برخوردار است تأثیر چشمگیری بر 
این افزایش سرعت داشته و چه بسا ممکن است با 
افزایش نسبت ترافیک خارجی به داخلی، میزان 
میانه سرعت نیز تا حدودی روند کاهشی داشته 

باشد که این امر کاملا طبیعی است.
در این گزارش آقای جلیل رحیمی جهان آبادی، 
نماینده محترم مردم تربت جام، تایباد و باخرز در 
مجلس شورای اسلامی، خواستار »فراهم کردن 
اپلیکیشــن های داخلی با امکانات بهتر، قیمت 
ارزان تر و دسترســی راحت تر به مردم« شدند. 
لازم به یادآوری اســت که این همان موضوعی 

اســت که دولت ســیزدهم و وزارت ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات به آن توجه ویژه داشــته و با 
حمایت جدی مادی و معنــوی این وزارتخانه از 
سکوهای داخلی در این مدت، میزان 
ترافیک مصرفی آنها و تعداد کاربر 
فعال روزانه آنها نیز تا چند برابر 
رشد داشــته به نحوی که برای 
نخســتین بار تعداد کاربر فعال 
روزانه بیــش از 15میلیون نفر 
و ترافیک بیش از یــک ترابیت 
برثانیه در یک سکوی بومی محقق 
شــد. البته ما در وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات بر این باور هســتیم 
که تنوع خدمات و میــزان کیفیت آن 
در ســرویس های داخلی باید به گونه ای 
باشــد که حتی درصورت حضــور آزادانه 
سرویس های خارجی مشابه در داخل کشور، 
سرویس ها  علاوه بر امکان رقابت با نمونه های 
خارجی بتوانند ســهم خود را از این عرصه به 

نسبت قابل قبولی اختصاص دهند.
آقای رحیمی جهان آبادی در بخش دیگری از این 
گزارش خواستار احترام به حقوق مردم و به طور 
مشخص »حق ارتباطات« شدند. بنابراین لازم به 
ارائه این توضیحات است که در راستای برقراری 
»حق ارتباطــات و عدالت ارتباطــی«، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، توسعه ارتباطات 
در تمامی نقاط کشور اعم از شهری و روستایی 
را به طور ویژه در دستور کار قرار داده است و در 
مناطقی که آقای رحیمی جهان آبادی نمایندگی 
آن را بر عهده دارند، بیشــترین توسعه ارتباطی 
شکل گرفته است، به طوری که به صورت میانگین 
96درصد از روســتاهای حوزه انتخابیه ایشان 
تحت پوشش تلفن همراه و 91درصد آنها تحت 

پوشش اینترنت ثابت / همراه قرار گرفته است.
البته که وزارت ارتباطات به این میزان از توسعه 
ارتباطی در روســتاها بســنده نکرده اســت و 
براساس اعلام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تمامی روســتاهای بالای 20خانوار در سراسر 
کشور تا پیش از پایان دولت سیزدهم به شبکه 
ارتباطی دسترسی پیدا خواهند کرد. بنابراین با 
چنین رویکردی چگونه می توان وزارت ارتباطات 
را به ایجاد محدودیت و اختلال در شبکه ارتباطی 

متهم کرد؟

پاسخوزارتارتباطاتبه»اینترنتلاکپشتی«
وزارت ارتباطات در جوابیه ای به گزارش همشهری، وضعیت اینترنت را بهتر از سال گذشته عنوان کرده است 

ساخت دارویی با توانایی 
خنثی سازی  همه گونه های کرونا 

دانشمندان دارویی ساخته اند که قابلیت خنثی سازی  ویروس 
SARS-CoV-2 و ســویه ها و زیرســویه های اومیکرون را در 
سطوح بالایی دارد. به گزارش ساینس دیلی، این دارو به گونه ای 
طراحی شــده اســت که در برابر ســویه های آینده نیز از بدن 
حفاظت می کند. این داروی تحقیقاتی توسط محققان مؤسسه 
 سرطان دانا فاربر ساخته شده است. طبق گزارشی که در مجله
Science Advances منتشر شــد، این دارو یک آنتی بادی 
نیســت، بلکه یک مولکول مرتبط است که به عنوان یک طعمه 
گیرنده ACE2 شناخته می شود. برخلاف آنتی  بادی ها، فرار از 
طعمه ACE2 برای ویروس SARS-CoV-2 بسیار دشوارتر 
اســت، زیرا جهش  هایی که ویــروس را در دوری از دارو کمک 
می کند، همزمان باعث کاهــش توانایــی آن در آلوده کردن 
سلول ها می شود. دانشمندان Dana-Farber راهی برای خنثی 
کردن ویروس با استفاده از این دارو در حیوانات آلوده به کووید-

19پیدا کردند. این گزارش در زمانی ارائه می شود که داروهای 
آنتی  بادی مورد استفاده برای درمان کووید-19 کارایی خود را از 
دست داده اند، زیرا پروتئین اسپایک ویروس برای فرار از هدف 

قرار گرفتن توسط آنتی بادی ها جهش یافته است.

محققان به رهبــری دکتر جیمز تورچیا، به عنوان نویســنده 
ارشــد و گوردون فریمن، نویســنده همــراه، ویژگی هایی را 
شناسایی کردند که طعمه های ACE2 را به ویژه قوی و ماندگار 
می کند. به عنوان مثــال، آنها دریافتند کــه وقتی قطعه ای از 
پروتئین ACE2 به نام دامنه شبه کلکترین وارد بدن می شود، 
محکم تر به ویروس می چسبد و عمر طولانی تری در بدن دارد. 
آزمایشات آنها نشــان داد که طعمه های ACE2 فعالیت قوی 
در برابر ویروس کووید-19 دارند، زیــرا باعث ایجاد تغییرات 
برگشــت ناپذیری در ساختار ویروس می شــوند و نمی توانند 
به سطح ســلول متصل شــوند. ویروس SARS-CoV-2 با 
برجستگی هایی به نام پروتئین های اسپایک پوشیده شده است 
که ویروس را قادر می سازد ســلول ها را آلوده کند. طعمه های 
ACE2 ویروس را فریب می دهند تا به جای ســلول به طعمه 
متصل شود و ویروس را قبل از اینکه بتواند وارد سلول ها شود، 
غیرفعال می کنند. این قــدرت شــگفت انگیز دارو را توضیح 
می دهد که نه تنها به عنوان یک بازدارنده رقابتی عمل می کند، 

بلکه ویروس را به طور دائمی غیرفعال می کند. 

 وعده  بهبود وضعیت اینترنت
در آینده

نمایندگان مجلس با ابراز نارضایتی از ســرعت اینترنت و 
اختلال های موجود، می گوینــد وزیر ارتباطات به مجلس 
قول داده اســت تا چند ماه آینده اوضاع اینترنت کشــور 

بهتر شود.
ســلمان ذاکر، نماینده ارومیه در مجلس، در گفت وگو با 
پیوست بیان کرد: روزهای گذشته مشکلاتی در اینترنت 
وجود داشته و الان سرعت اینترنت مقداری افزایش یافته 
اســت. وزیر ارتباطات هم قول دادند وضعیــت اینترنت 
در یکی، 2 ماه آینده بهتر از گذشــته خواهد شــد. جبار 
کوچکی نژاد، نماینده رشــت، هم در این رابطه از وضعیت 
اینترنت انتقاد کرد و گفت: گــزارش وزیر ارتباطات که به 
کمیسیون برنامه و بودجه آمده بود با چیزی که در صحنه 
می بینیم متناقض است. ایشان می گویند سرعت اینترنت 
کاهش نیافته و از طرفی کاربران می گویند سرعت پایین 
آمده اســت. او ادامه داد: وزیر باید شفاف پیگیری کند. در 
فضای مجازی دچار مشکلات اساسی شده ایم و بسترهای 
داخلی هم چندان آماده نیست. حتی ایشان تأکید داشت 
در حوزه خدمات بانکی مشکلی نداریم ولی مشکلاتی دیده 

شده است.

 راکت چینی سال 2027
فضانوردان را به ماه می برد 

رئیس هیأت مدیره شــرکت فنــاوری و علــوم هوافضای 
چین )CASC( اعــلام کرد راکتی که مدارگــرد و فرودگر 
را با 3سرنشــین به ماه ببرد، احتمالا تا ســال 2027آماده 
می شود. به  گزارش SCMP، چین همزمان با بیرون آمدن از 
ایستگاه فضایی بین المللی ناسا، عزم خود را برای پیش بردن 
برنامه های فضایی بومی جزم کرده است. ازجمله این برنامه ها 
می توان به نمونه  برداری از مریخ، اکتشــاف در اعماق فضا و 
جست وجوی سیاره های قابل سکونت اشاره کرد. حالا طبق 
آخرین اخبار، وو یانشــنگ، گفته است راکتی که نخستین 
ماموریت سرنشــین  دار چین به ماه را انجام خواهد داد در 
سال 2027آماده بهره برداری می شود. این راکت نسل جدید 
با اسم رمز »راکت 921« قادر است یک مدارگرد3 نفره و یک 
ماه نشین2نفره را حمل کند. وو درباره سایر برنامه های فضایی 
گفت: مأموریت  »چانگ ای« قرار اســت نمونه های ســمت 

دوردست ماه را در سال 2026به زمین برگرداند. 
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